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	 Na	jaře	loňského	roku	bylo	provedeno	letecké	snímko-	
vání	celé	oblasti	Litovelského	Pomoraví,	na	základě	které-	
ho	byly	zmapovány	všechny	tůně	se	stojící	vodou,	na	jaře	
letošního	 roku	 bylo	 letecké	 mapování	 zopakováno	 a	 do-	
plněno	 vlastním	 zaměřením	 menších	 lokalit	 v	 blízkosti	
Hynkova	ze	strany	obce.
	 Úspěch	 spočívá	 v	 pravidelném	 monitoringu	 a	 rychlé	
aplikaci	přípravku.
	 Sledování	 vývoje	 larev	 komárů	 se	 ujal	 pan	 Vladimír	
Bluma,	 který	 zodpovědně	 obchází	 všechna	 líhniště,	
odebírá	 vzorky	 a	 sleduje	 vývoj	 larev	 v	 tůních.	 Jakmile	
larvy	dosáhnou	2.	a	3.	stupně	vývoje,	vydává	signál	našim	
obecním	 pracovníkům	 Lubošovi	 Kadlecovi	 a	 Jirkovi	
Hřivnovi,	 kteří	 provádí	 aplikaci	 přípravku.	 Aplikace	 se	
provádí	pozemně	postřikovači.	Je	to	těžká	práce,	když	se	
s	plným	postřikovačem	o	váze	15	kg	na	zádech	prodírají	
místy	 nepřístupným	 a	 zarostlým	 terénem.	 Vývoj	 larev	
komárů	 šel	 v	 letošním	 roce	 tak	 rychle,	 že	 na	 začátku	
dubna	jsme	již	měli	ošetřeny	všechny	stojaté	vody	kolem	
Hynkova.	Stejně	 tak	 i	Obec	Střeň,	která	svým	katastrem	
dosahuje	 až	 k	 hynkovskému	 hřišti.	 V	 Příkazích	 byla	
provedena	 aplikace	 přípravku	 v	 menším	 rozsahu	 na	
obou	rybníčcích	(u	restaurace	a	v	lese)	a	na	prostředním	
melioračním	 kanále	 v	 Sečích	 díky	 tomu,	 že	 v	 minulosti	
byly	 zasypané	 propustky	 a	 meliorační	 kanály	 v	 Sečích	
pročištěny	a	voda	se	zde	již	nedrží.

Komáři

	 „Komáři	 se	 ženili,	 ženili,	 kapku	 vína	 neměli,	 neměli,	
bzum	bzum,	neměli…“
	 Tak	poměrně	vesele	a	optimisticky	se	zpívá	ve	známé	
písničce	o	komárech,	kterou	zpívá	i	náš	Smíšený	pěvecký	
sbor.	Ale	běda,	když	vám	 takový	komár	vletí	do	 ložnice	
a	u	ucha	vám	dělá	bzum,	bzum,	to	je	pak	radost.	A	nebo,		
když	 na	 vás	 útočí	 hejna	 komárů	 ve	 dne	 v	 noci	 a	 zne-	
příjemňují	vám	život	na	každém	kroku.	To	známe	všichni,	
ale	nejvíce	nás	tento	problém	trápí	na	Hynkově,	kde	řeka	
Morava	rozlévající	se	do	lužních	lesů,	vytváří	pro	výskyt	
komárů	 ideální	 podmínky.	 Po	 opadnutí	 vody	 zůstávají		
v	proláklinách	a	 slepých	 ramenech	 řeky	 tůně	plné	vody,	
které	jsou	ideálním	prostředím	pro	líhnutí	komárů.	Vajíčka	
komárů,	 která	 samičky	 nakladou	 do	 vlhké	 půdy	 a	 vody,	
čekají	 na	 svou	 příležitost	 10	 a	 více	 let.	 A	 ona	 ta	 voda	
jednou	za	tu	dobu	přijde,	na	Hynkově	pravidelně	více	či	
méně	každý	rok.	Podle	dr.	Františka	Retticha	ze	Státního	
zdravotního	ústavu	v	Praze	se	při	vhodných	podmínkách	
a	kalamitách	může	vylíhnout	až	20.000	komárů	z	jednoho	
litru	vody!	Dnes,	když	provádíme	pravidelný	monitoring	
vývoje	a	počtu	larev	v	lagunách,	vidíme,	jak	to	tam	kmitá	
a	vaří.	Ale	vraťme	se	na	začátek.
	 V	 roce	 2013	 uzavřela	 naše	 obec,	 společně	 s	 městem	
Litovel,	 obcí	 Náklo,	 Střeň,	 Mladeč,	 Červenka,	 Bílá	
Lhota,	a	v	roce	2016	se	připojila	obec	Pňovice,	smlouvu	
o	 spolupráci	 obcí	 při	 likvidaci	 komárů.	 Tato	 spolupráce	
probíhá	 za	 odborného	 dohledu	 a	 metodické	 pomoci	
Krajské	 hygienické	 stanice	 v	 Olomouci,	 kterou	 aktivně	
zastupuje	dr.	Libor	Mazánek,	a	za	spolupráce	s	Chráněnou	
krajinnou	oblastí	Litovelské	Pomoraví.	Pro	tento	účel	obce	
také	 sdružují	 finanční	 prostředky	 na	 společný	 účet,	 a	 to	
20,-	Kč	na	jednoho	občana	za	rok.	
	 A	v	čem	spočívá	úspěšná	taktika	v	boji	proti	komárům?	
Je	 to	 jednoduché,	ale	složité	zároveň.	Nenechat	 	komára		
z	tůně	vylétnout	a	zasáhnout	proti	němu	v	raném	stádiu	vý-	
voje	larvy.	Naštěstí	existuje	biocidní	přípravek	Vectobac,	
který	 působí	 pouze	 na	 larvy	 komárů,	 je	 neškodný	 proti	
jiným	vodním	živočichům	a	tím	je	šetrný	pro	životní	prost-	
ředí.	Proto	 také	mohla	CHKO	vydat	povolení	na	použití	
tohoto	 přípravku.	 Zasahovat	 proti	 komárům	 až	 vylétnou	
a	 začnou	 nás	 obtěžovat	 je	 už	 pozdě	 a	 aerosol,	 který	 se	
rozprašuje	z	jedoucího	vozidla	nemilosrdně	ničí	vše,	čeho	
se	dotkne. - Pokračování na str. 2 -

Jirka Hřivna 
vyráží do terénu
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Chtěl bych

Jiří Vinkler

Chtěl	bych	s	tebou
	 	 tančit	pod	hvězdami
jen	pomaloučké	blues.
Chtěl	bych	tě	objímat,	
	 	 když	jsme	sami,
nad	námi	Velký	vůz.
Chtěl	bych,	jak	bych	to	jen	řekl,
sdílet	s	tebou	malé	tajemství.
Až	jsem	se	té	myšlenky	sám	lekl,
že	ještě	nejsme	milenci,
	 	 jen	prý.
Chtěl	bych	být	více	odvážný
a	nebát	se	o	milování	říct,
jenže	ono	to	tak	není,
zpočátku	o	něm	
	 	 můžeš	jen	snít.
Až	duše	splynou
	 	 pod	tím	svitem	hvězd,
Malý	vůz	bude	svědkem,
	 	 že	pokusím	se	tě	svést.

Poznávací vycházka v lužním lese

	 V	 teplém	 sobotním	 odpoledni	 1.	 dubna	 se	 vydala	
sedmičlenná	 skupina	 žen	 z	 Hynkova	 a	 Příkaz	 vedená	
panem	 Ing.	 Ivo	 Čepělem	 na	 vycházku	 Litovelským	
Pomoravím.	 Na	 cestě	 potkávali	 spousty	 pěších	 i	 cyklo-	
turistů	 -	 milovníků	 přírody.	 Vydali	 se	 raději	 pěšinkou		
v	 lese	 kolem	 řeky	 Moravy,	 kde	 se	 prostíral	 barevný	
koberec	jarních	květin.	Dokvétaly	sněženky,	naplno	zářily	
orseje,	 blatouchy,	 dymnivky,	 křivatce,	 sasanky,	 byly	 zde		
i	první	petrklíče	a	další	rostlinky	vykukovaly	mezi	loňským	
listím.	Z	lesa	si	odnesli,	kromě	poučení,	příjemného	pocitu	
z	jarní	vycházky	i	něco	zdravého	do	kuchyně.

Jiří Vinkler

	 Autor	milostné	poezie	 Jiří	Vinkler	–	 rodák	z	Příkaz	–	
občan	 Skrbeně	 nám	 umožnil	 otisknout	 několik	 svých	
básní	v	našem	občasníku.	Je	 rovněž	členem	příkazského	
smíšeného	pěveckého	sboru.

	 Předpokládáme,	že	by	se	měl	výskyt	komárů	na	Hynkově	
snížit.	Jsme	ale	na	začátku.	Po	každém	větším	dešti	nebo	
rozlivu	 řeky	Moravy	se	bude	vše	opakovat	a	monitoring		
a	zásah	proti	komárům	bude	probíhat	až	do	podzimu.
	 Zároveň	 bude	 potřeba	 se	 připravit	 na	 větší	 rozliv	
Moravy,	 kdy	 nebude	 možná	 aplikace	 přípravku	 ručními	
postřikovači.

	 V	loňském	roce	jsme	se	vypravili	na	exkurzi	do	němec-	
kého	 města	 Speyer	 v	 Porýní,	 ve	 kterém	 sídlí	 nezisková	
organizace	KABS,	která	zajišťuje	ochranu	obcí	a	měst	proti	
komárům	podél	celé	 řeky	Rýn.	Tato	společnost	 sdružuje	
102	 obcí	 a	 měst,	 kontrolovaná	 oblast	 má	 výměru	 6.000	
km2,	má	43	stálých	a	300	dočasných	zaměstnanců	s	ročním	
rozpočtem	 3,4	 mil.	 euro,	 (náklad	 1,3	 euro	 na	 občana)		
a	má	již	40	let	zkušeností	a	dobrých	výsledků	v	této	oblasti.	
Tato	návštěva	se	uskutečnila	díky	dlouholetému	přátelství	
dr.	Retticha	s	panem	ředitelem	této	společnosti	a	byla	pro	
nás	velice	cenná.	Za	půl	dne	jsme	se	dozvěděli	všechno,	
co	 jsme	potřebovali	vědět	a	hlavně	 jsme	si	uvědomili	 tu	
úspěšnou	 filosofii	 v	 boji	 proti	 komárům,	 tj.	 pravidelné	
sledování	larev	v	tůních	a	včasný	zásah	proti	nim.
	 V	Porýní	provádí	aplikaci	přípravku	Vectobac	převážně	
letecky,	vzhledem	k	velkému	rozlivu	řeky	Rýna	a	velkým	
plochám	 stojaté	 vody.	 Z	 roztoku	 přípravku	 Vectobac	
udělají	 ledové	 kroupy,	 chytré,	 aby	 propadly	 přes	 listy	
stromů,	a	pomocí	vrtulníku	je	rozmetají	na	určená	místa.
	 Na	 základě	 této	 zkušenosti	 náš	 spolek	 ve	 spolupráci		
s	 Univerzitou	 Palackého	 v	 Olomouci	 a	 společností	
GEOCENTRUM	 začal	 pracovat	 na	 vývoji	 softwarové	
aplikace	Mosquito,	která	bude	celý	proces	evidovat	a	řídit.

	 Závěrem	mi	dovolte,	abych	poděkoval	všem,	kteří	se	na	
této	záslužné	činnosti	podílejí.

„Komár	leží	v	komoře,	bzum	bzum	v	komoře,	nožičky	má	
nahoře,	bzum	bzum	nahoře.“

Josef Škrabal

- Pokračování ze str. 1 -
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Zprávy z Rady

	 Vážení	 čtenáři,	 ve	 sloupku	 VÍTE	 ŽE,	 Vás	 chceme	
informovat	 o	 zajímavých	věcech	projednávaných	Radou	
obce,	 která	 se	 pravidelně	 schází	 každých	 čtrnáct	 dní.	
Vybrali	jsme	pro	Vás	ty	nejzajímavější:

Rada obce schválila:
l	 žádost	TJ	Sokol	Příkazy	o	poskytnutí	individuální	do-	 
tace	z	rozpočtu	obce	Příkazy	na	rok	2017	ve	výši	10.000,-	Kč
l	 proplacení	 dopravy	 pro	 Smíšený	 pěvecký	 sbor	 na	
koncert	do	Šternberka,	který	se	uskuteční	dne	27.	05.	2017
l	 ukončení	 Smlouvy	 o	 sdružených	 službách	 dodávky	
elektřiny	 a	 zemního	 plynu	 se	 společností	 Energie	 Pro,	
Praha	–	Karlín	a	to	dnem	31.12.2017	
l	 příkazní	smlouvu	se	společností	RPSC	ideas	se	sídlem	
v	 Olomouci,	 která	 pojednává	 o	 poradenství,	 zpracování	 
a	podmínkách	podání	dotace	na	projekt	-	Zvelebení	lužního	
lesa	 pomocí	 prvků	 na	 aktivní	 pohyb	 a	 interaktivních	
naučných	 tabulí.	Cena	 za	 podání	 žádosti	 je	 15.000,-	Kč	
bez	DPH	
l	 nákup	 2	 ks	 kontejnerů	 od	firmy	FORCONT	product	 
z	 Kroměříže,	 jeden	 kontejner	 za	 cenu	 26.490,-	 Kč	 bez	
DPH	 a	 druhý	 kontejner	 za	 cenu	 32.490,-	 Kč	 bez	 DPH	
včetně	nájezdů	
l	 cenovou	nabídku	společnosti	Mikšík	–	stavby	a	reality	
z	Příkaz	na	stavební	práce	přístavby	Obecního	úřadu	do	
dvora	 za	 cenu	 celkem	 267.586,-	 Kč.	 Touto	 přístavbou	
bude	dokončena	oprava	Obecního	úřadu.	Bude	přistavena	
chodba,	která	propojí	budovu	úřadu	se	sociálním	zázemím	
budovy.	 Na	 celém	 dvorním	 traktu	 bude	 pak	 zhotovena	
nová	střecha,	trámy	a	desky	byly	nařezány	ze	smrků,	které	
musely	 být	 pokáceny	 vedle	 hřiště	 na	Hynkově	 a	 střešní	
krytinu	 věnovali	 obci	 manželé	 MUDr.	 Ivana	 Spurná	 
a	Ing.	Mirko	Spurný.	V	další	etapě	se	pak	plánuje	vytvoření	
zázemí	pro	obecní	techniku	na	obecním	dvoře	a	vyklizení	
školního	dvora,	který	je	nyní	obcí	využíván
l	 cenovou	 nabídku	 na	 ozvučovací	 soupravu	 pro	 velký	
sál	Záloženského	domu	od	Petra	Fily	-	Hudební	nástroje	 
z	Olomouce	za	cenu	29.447,-	Kč	včetně	DPH
l	 zadávací	 dokumentaci	 pro	 veřejnou	 zakázku	 na	
vybudování	 varovného	 a	 výstražného	 systému	 ochrany	
před	povodněmi	pro	obec	Příkazy.	V	rámci	této	akce	bude	
v	obci	vybudován	nový	bezdrátový	rozhlas
l	 nabídku	koncertu	Country	Vánoce	od	skupiny	Poutníci	
na	Vánočním	 jarmarku,	který	 se	bude	konat	v	Příkazích	
dne	9.12.2017,	za	cenu	15	000,-	Kč
l	 účetní	 závěrku	 a	 zlepšený	 hospodářský	 výsledek	 ve	
výši	87.302,46	Kč	Základní	a	Mateřské	školy,	p.o.	Příkazy	
za	rok	2016	v	jejím	plném	rozsahu	
l	 příspěvek	 ve	 výši	 2.000	 Kč	 na	 Dětský	 den,	 který	
pořádá	TJ	Sokol	Příkazy	dne	11.6.2017

l	 nákup	oblečení	pro	Smíšený	pěvecký	sbor	Příkazy	za	
cenu	do	20.000,-	Kč
l	 položkový	 rozpočet	 od	 Ivo	 Lakomý	 z	 Příkaz	 na	
zednické	 práce	 vybudování	 nových	 šaten	 pro	 TJ	 Sokol	
Příkazy	za	cenu	762.029,-	Kč	
l	 objednávku	na	opravu	Vojnické	cesty	metodou	tryskové	
technologie	JetPatcher	za	cenu	21.000,-	Kč	bez	DPH	za	1	
auto.	Předpokládaná	potřeba	na	opravu	celé	komunikace	
je	5	aut,	tj.	105.000,-	Kč	bez	DPH	a	objednávku	na	opravu	
místních	 komunikací	 na	 Hynkově	 po	 zimě,	 předpoklad			
potřeby	jsou	2	auta,	tj.	42.000,-	Kč.	Skutečná	potřeba	bude	
upřesněna	při	provádění	prací	na	obou	akcích	
l	 nabídku	 firmy	 PRESBETON	 Nova	 z	 Olomouce	 na	
stavební	práce	–	opravu	chodníku	od	budovy	č.p.	26	(malý	
žudr)	po	Záloženský	dům	č.p.	18.	Cena	včetně	DPH	činí	
432	069,22	Kč.	Stávající	chodník	před	budovou	Obecního	
úřadu	a	školy	zůstane	zachován	beze	změny
l	 cenovou	nabídku	firmy	LAMBERGA	z	Brna	na	9	ks	
svítidel	veřejného	osvětlení	obecní	komunikace	-	doplnění	
a	 výměna	 stávajícího	 osvětlení	 směrem	 na	Náklo.	 Cena	
celkem	včetně	DPH	82.100,-	Kč
l	 osázení	zahrady	vinnou	révou	na	pozemku	obce	p.č.	
163,	 k.ú.	 Příkazy.	V	 zahradě	 za	 obecním	úřadem	budou	
vysazeny	 sazenice	 vinné	 révy	 Solaris	 a	 Hibernal,	 cena	 
1	 sazenice	 činí	 38,-	 Kč	 bez	 DPH.	 Výsadba	 proběhne	 
29.	dubna	od	9.00	hodin

Rada obce vzala na vědomí:
l	 sdělení	Magistrátu	města	Olomouce,	odbor	památkové	
péče,	 že	 naše	 žádost	 „Záloženský	 a	 společenský	 dům	 
v	Příkazích	-	obnova	původních	okenních	a	dveřních	vý- 
plní	 objektu“	 byla	 zaslána	 na	 Ministerstvo	 kultury	 ČR	 
s	doporučením	k	poskytnutí	příspěvku	ve	výši	100	000,-	Kč
l	 rozhodnutí	o	přiznání	dotace		na	obnovu	polních	cest	 
v	k.	ú.	Příkazy	II.	etapa	na	parcelách	č.	388/13	a	402/14	k.ú.	
Příkazy	-	byla	přiznána	dotace	do	výše	90	%	uznatelných	
nákladů,	nejvýše	však	do	výše	152	181	Kč	vč.	DPH.	Jedná	
se	 o	 dokončení	 výsadeb	 z	 loňského	 roku.	 Na	 pozemku	
p.č.	 388/13	 od	Vojnické	 cesty	 směrem	 ke	 Skrbeni	 bude	
vysazeno	 25	 ks	 hrušní	 a	 120	 ks	 keřů,	 na	 pozemku	 p.č.	
402/14	od	dálnice	směrem	na	Vojnice	bude	vysázeno	60	
ks	švestky	domácí	a	300	ks	keřů.
	 Žádost	o	dotaci	na	výsadbu	dřevin	v	části	Seče	nebyla	
podpořena	 z	 důvodu	 nedostatku	 finančních	 prostředků	 
a	byla	vrácena

Josef Škrabal

www.prikazy.cz



-	4	-

CO JE U NÁS NOVÉHO

l	 Jak	jsme	vás	informovali	v	před-		
chozím	 občasníku,	 v	 prosinci	 2016	
jsme	ve	spolupráci	s	Obcí	Příkazy	po-		
dali	 žádost	 o	 dotaci	 v	 podprogramu	
MMR	 na	 herní	 prvky	 na	 zahradu	
MŠ.	 Máme	 velkou	 radost,	 že	 se	 nám	

podařilo	dotaci	získat	a	pokud	se	vše	bude	dařit,	jak	má,	
mohou	se	děti	těšit	z	nových	prvků	již	brzy.
l	 Ve	školní	jídelně	postupně	dosluhují	staré	spotřebiče.	
Během	března	jsme	museli	pořídit	novou	váhu	a	plynový	
sporák.
l	 Během	 velikonočních	 prázdnin	 proběhla	 ve	 všech	
učebnách	 montáž	 zastínění	 oken	 vertikálními	 žaluziemi,	
neboť	 zastínění	 oken	 závěsy	 bylo	 pro	 používání	 data-	
projektoru	při	výuce	nedostačující.

Zimní přírodou
	 7.	února	absolvovali	žáci	1.	a	2.	ročníku	ekologický	
výukový	program	Zimní	přírodou	v	SEV	Sluňákov.

Recitační soutěž
	 Školní	kolo	recitační	soutěže	proběhlo	8.	února.

Tonda Obal na cestách
	 16.	 února	 k	 nám	 zavítal	 Tonda	 Obal.	 Tonda	
Obal	 na	 cestách	 je	 program	 připravený	 ve	 spolupráci	
s	 Ministerstvem	 životního	 prostředí,	 Ministerstvem	
průmyslu	 a	 obchodu	 a	 Pedagogickou	 fakultou	 UK.	 Žáci	
se	 během	 jedné	 vyučovací	 hodiny	 učili	 třídit	 odpady		
a	dozvěděli	se	o	jejich	dalším	využití.

Matematický klokan
	 V	pátek	17.	března	proběhlo	školní	kolo	mezinárodní	
soutěže	 Matematický	 klokan.	 Kategorie	 CVRČEK	 se	
účastní	žáci	2.	a	3.	ročníku,	kategorie	KLOKÁNEK	žáci	
4.	ročníku.	
Nejlepší	řešitelé:	
2.	ročník:	Felicitas	Estella	Holtslag	–	58	b./90	bodů
3.	ročník:	Karolína	Maierová	–	63	b./90	bodů
4.	ročník:	Kristýna	Hřivnová	–	66	b./120	bodů

Evropa kolem nás
	 Do	 IX.	 ročníku	 vědomostní	 a	 dovednostní	 soutěže	
se	zapojila	opět	dvě	družstva	4.	 ročníku.	Supermanky	se	
členkami	 –	 Kamila	 Hrazdilová,	 Marie	 Berková,	 Marie	
Pryčová;	Tygřice	se	členkami	-	Kristýna	Hřivnová,	Eliška	
Blahová,	Viktorie	Vyhnánková.	 Supermanky	 se	 umístily	
na	15.	místě	s	89	body,	Tygřice	na	23.	místě	s	84,5	body	ze	
37	družstev.	

Dopravní výchova – „nultá lekce teorie“
	 Žáci	 4.	 ročníku	 se	 22.	 března	 zúčastnili	 v	 Centru	
Semafor	v	Olomouci	„nulté	lekce	teorie“,	která	slouží	jako	
příprava	ke	kurzu	Průkaz	mladého	cyklisty.	

Kouzelná planeta
	 Naši	 žáci	 se	 v	 kině	 Metropol	 zúčastnili	 programu	
NEZKROCENÁ	 BRAZÍLIE	 -	 Z	 RIA	 ZA	 MODRÝM	
PAPOUŠKEM.	 Jeden	 z	 dalších	 programů	 připravený	
Kateřinou	a	Milošem	Motani	v	rámci	projektu	Kouzelná	
planeta,	který	vychází	z	průřezových	témat.

Andersen
	 Letošní	 Noc	 s	 Andersenem	 proběhla	 31. března  
v 1695 místech,	podle	 informací	hlavních	organizátorek	
této	 mezinárodní	 akce,	 registrovaly	 čtecí	 a	 spací	 místa	
v	 různých	 zemích	 světa:	 na	 Slovensku,	 Polsku,	 Dánsku,	
Slovinsku,	Řecku,	Itálii,	Novém	Zélandě,	Saúdské	Arábii,	
Austrálii,	USA,	Kanadě,	Portugalsku,	Finsku,	Švýcarsku,	
Rakousku,	 Velké	 Británii,	 Francii,	 Španělsku,	 Banátu,	
Ukrajině,	 Makedonii,	 Srbsku,	 Bulharsku	 i	 Chorvatsku.	
Pohádkové	 noci	 se	 zúčastnilo	 98.655	 dětí	 i	 dospělých		
a	my	jsme	byli	samozřejmě	opět	u	toho.

	 Tentokrát	 jsme	 si	 noc	 užili	 se	 Čtyřlístkem.	 Po	
ubytování	a	rozdělení	do	skupin	jsme	opět	navštívili	naši	
milou	 paní	 knihovnici	 –	Alenku	 Dostálovou.	 Ta	 na	 nás	
i	 se	 členy	 Čtyřlístku	 čekala	 v	 knihovně	 se	 zajímavým	
povídáním.	 Bylo	 třeba	 dávat	 pozor,	 neboť	 informace	 se	
potom	 velmi	 hodily	 při	 plnění	 úkolů	 ve	 škole,	 ale	 i	 na	
pohádkové	stezce.	Pohádkovou	noc	jsme	si	společně	moc	
užili.	

	 Děkuji	 kolegyňkám	 –	 paní	 učitelce	 O.	 Petrovské,		
M.	Vacové,	 E.	 Zvěřové,	 které	 se	 se	 mnou	 o	 děti	 staraly	
celou	noc,	paní	Alence	Dostálové	a	děvčatům	z	pohádkové	
stezky,	která	opět	kývla	a	stála	v	chladu	na	stanovišti	–	paní		
K.	Hojná,	K.	Hrubá,	I.	Hymrová,	J.	Hřivnová,	I.	Hřivnová,	
I.	Lukešová,	R.	Mikotová,	L.	Večeřová	ml.,	Z.	Zbořilová.	
Též	děkuji	Spolku	rodičů	za	úhradu	časopisů	Čtyřlístku.
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Jarní tvoření „Vejce 100x jinak“
	 11.	dubna	se	v	době	od	15.00	do	18.00	hodin	prostory	
školy	 proměnily	 v	 rukodělné	 dílny,	 v	 nichž	 se	 stříhalo,	
lepilo,	malovalo,	vrtalo,	 tupovalo,	 razilo,	zmizíkovalo….	
Tedy	 „krášlila	 se“	 a	 tvořila	 vajíčka	 mnoha	 technikami	
pod	 vedením	 všech	 členů	 pedagogického	 sboru	 jak	 ZŠ,	
MŠ	 tak	 i	 ŠD.	 Ostatní	 zaměstnanci	 se	 vzorně	 postarali		
o	občerstvení.

Zápis do 1. třídy – Vzhůru na palubu
	 Zápis	 k	 povinné	 školní	 docházce	 proběhl	 dne		
6.	dubna.	K	zápisu	se	dostavilo	18	dětí.	
	 Chtěla	bych	na	tomto	místě	poděkovat	všem	žákům	
a	dětem,	kteří	nás	reprezentovali	na	vystoupeních	na	PdF	
UP	v	Olomouci	na	konferenci	Den	zdraví,	ve	Skanzenu,	
při	Zápisu,	účastí	v	soutěžích,	ale	též	pedagogům,	jež	děti	
a	žáky	připravovali.

Karin Lakomá

popovídali	o	nadcházejících	svátcích,	ochutnali	mazanec		
a	společně	se	těšili	na	pětidenní	prázdniny.	
	 Ráda	 bych	 také	 touto	 veřejnou	 cestou	 za	 ŠD	
poděkovala	 rodičům	 (i	 ostatním	 příbuzným)	 dětí,	 kteří	
nám	během	školního	roku	doma	nebo	v	zaměstnání	sbírají	
potřeby	na	vyrábění	(ruličky	všeho	druhu,	vršky,	papírové	
obaly,	 atd.)	 nebo	 donesou	 knížky	 či	 časopisy,	 které	 již	
nepotřebují.	Moc	děkujeme	a	všem	přejeme	krásné	 jarní	
dny.

Za ŠD 
Kateřina 

Hrubá

ŠD na začátku jara
	 Sotva	skončilo	masopustní	období	a	jarní	prázdniny,	
vrhli	jsme	se	s	školní	družinou	do	práce.	Jaro	nám	pomalu	
ťukalo	na	okna	a	my	začali	zdobit	školu.	Okna,	nástěnky	
v	přízemí	a	celou	družinu	jsme	postupně	zaplnili	jarními	
a	velikonočními	výrobky	a	obrázky.	Některé	si	děti	vzaly	
domů,	jiné	budou	naši	družinu	ještě	nějakou	chvíli	zdobit.	
Jako	 každý	 rok,	 i	 letos	 jsme	 přispěli	 svými	 výrobky		
a	obrázky	na	velikonoční	výstavu	do	skanzenu.	
	 Protože	nám	v	březnu	přálo	teplé	a	slunečné	počasí,	
snažili	jsme	se	každou	volnou	chvíli	trávit	s	dětmi	venku.	
Vzhledem	k	tomu,	že	naše	děti	navštěvují	různé	kroužky,	
které	se	z	velké	části	prolínají	s	časem,	kdy	jsou	v	družině,	
není	v	našich	silách	zařídit,	abychom	byli	venku	na	hřišti	
celou	dobu	odpolední	činnosti,	i	když	by	si	to	mnohé	děti	
přály.	To	stejné	je	i	s	programem	v	ŠD,	ale	se	snažíme	ho	
přizpůsobit	tak,	aby	se	děti	mohly	účastnit	v	co	největším	
počtu.	
	 Pokud	jsme	zrovna	netrávili	čas	venku	nebo	na	tolik	
oblíbené	vybíjené	v	tělocvičně,	snažili	jsme	se	v	družině	
tvořit,	 letos	 si	 děti	 na	konci	 března	ozdobily	každý	 svůj	
květináč	 a	 zasely	 do	 něj	 velikonoční	 osení.	 Nakonec	
vyrostlo	 všem,	 i	 tomu,	 kdo	 dopřával	 semínkům	 spoustu	
a	spoustu	vody.	Každý	si	ještě	do	svého	květináče	vyrobil	
alespoň	 jeden	 zápich	 a	 velikonoční	 květináč	 si	 děti	
postupně	odnášely	domů.	Těsně	před	Velikonocemi	jsme	si	

Dříve než byly vidět v trávě první sněženky
	 Dříve	než	byly	vidět	v	trávě	první	sněženky,	už	jsme	
se	 s	dětmi	v	naší	Mateřské	 škole	chystali	na	Velikonoce	
ve	Skanzenu.	Koupili	jsme	pytel	keramické	hlíny,	vykasali	
rukávy	a	pustili	se	do	práce.	Naštěstí	některé	děti	a	dospělí	
už	měli	s	tímto	materiálem	zkušenosti,	protože	to	není	jen	
tak.	Ale	práce	nám	utíkala	od	ruky	a	brzy	na	našem	okně	
se	už	sušili	zajíci,	ovečky,	sluníčka,	ptáčci…..	Po	vypálení	
jsme	 je	 ještě	 potřeli	 barvou	 a	 museli	 jít	 znovu	 do	 pece,	
ale	všechno	to	úsilí	stálo	za	to	a	na	velikonočním	stánku	
společně	 s	 upletenými	 věnci	 a	 jinými	 výrobky,	 dělali	
parádu.	
	 Nepracovali	 jsme	 jen	 s	 hlínou,	 ale	 taky	 malovali	
obrázky,	zdobili	vajíčka,	kreslili	a	lepili,	a	potom	se	mohli	
pochlubit	svojí	prací	na	výstavě,	sázeli	rostlinky	a	osení,	
zpívali	a	učili	se	písničky	a	básničky	na	krátké	vystoupení.	
	 A	pak	jsme	se	už	nemohli	dočkat	až	bude	sobota	a	my	
se	půjdeme	podívat	na	různá	řemesla,	nějaká	si	i	zkusíme,	
koupíme	si	něco	dobrého	a	společně	prožijeme	v	radosti	
Velikonoční	Skanzen.	
	 Sluníčko	nám	docela	přálo,	všechna	naše	očekávání	
se	splnila,	tak	zase	za	rok…………					ve	Skanzenu

Sabina Hofrová
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Prý	jí	řekl,	že	ještě	nedostárla.	To	by	se	paní	divila,	v	jak	
vysokém	věku	lidé	ve	světě	lyžují	a	jak	dobře.	Tak	jako	já	
letos	v	Menuires.	Na	vrcholu	pětikilometrové	sjezdovky	se	
ohlédnu	po	partnerce	a	přitom	vidím,	jak	vedle	mne	stojí	
scvrklý	 stařík;	 přemýšlím,	 jestli	 už	 měl	 devadesát.	 Celý		
v	černém,	na	rovných,	ne	carvingových	lyžích,	bez	helmy	
v	černém	kulichu,	(to	my	už	všichni	jezdíme	v	helmách).	
Stařík	v	černém,	napadlo	mne.	Tak	sytě	černý	není	ani	můj	
oblek,	který	mám	nachystaný	do	truhly.	Domluvil	jsem	se	
se	svými	spolujezdci,	že	tuto	pětikilometrovou	sjezdovku	
s	 několika	 křižovatkami,	 kterou	 jsem	 jel	 už	 podruhé,	
sjedeme	 na	 jeden	 zátah	 a	 že	 se	 uvidíme	 dole.	 Jízdu	 na	
téměř	 prázdné	 sjezdovce	 jsem	 si	 užíval.	 Dole	 zastavím,	
ohlédnu	 se	 a	 nevěřím	 vlastním	 očím.	 Za	 mnou	 stojí	 ten	
vyschlý	 mužíček.	 A	 není	 to	 výjimka.	 Takových	 je	 tam	
spousta.	Vždy,	když	jedeme	v	kabince	s	několika	různými	
jazyky	 mluvícími	 dvojicemi,	 se	 s	 Renatou	 dohadujeme,	
zda	jsou	ve	věku	osmdesáti	nebo	devadesáti	let.
	 No	 a	 do	 Itálie	 jezdím	 se	 svými	 sedmdesátiletými	
sestřenicemi	a	bratranci.	Scházívali	jsme	se	pravidelně	na	
Dušičkách,	 ale	 v	 poslední	 době	 nám	 to	 jaksi	 nevychází.	
Zato	se	rodina	pravidelně	schází	koncem	února	v	italském	
Caránu.	 Máme	 tam	 už	 několik	 let	 zamluvený	 apartmán.	
Cítíme	se	tam	jako	doma,	každý	už	máme	své	lůžko.	No,	
nejeďte	tam,	když	vás	v	Příkazích	naloží	a	po	týdnu	zase	
dovezou.	 Já	 jsem	 tam	 nejstarší,	 a	 tak	 mne	 musí	 všichni	
poslouchat.	 Dokonce	 už	 si	 nikdo	 nedovolí	 protestovat,	
když	 jim	 po	 ránu	 naliju	 kalíšek	 slivovice	 a	 přitom	 vždy	
zdůrazním,	že	alkohol	z	rukou	lékaře	je	sice	lék,	ale	z	rukou	
zvěrolékaře	 je	 Boží	 požehnání.	A	 ani	 skoroabstinenti	 si	
nedovolí	to	nevypít.
	 No,	 vidíte,	 jaký	 jsem	 já	 popleta.	 Původně	 jsem	
chtěl	přece	vykládat,	 co	 jsem	zažil	na	dvou	příkazských	
plesech.	 Ale	 i	 o	 ostatních	 plesech	 jsem	 informován	 na	
nedělních	 předobědových	 tiskovkách	 v	 našem	 hotelu.	
Když	z	naší	původní	sestavy	nás	zůstalo	 jen	pět,	a	 to	se	
ne	vždy	sejdeme,	sedává	část	nás	sirotků	se	Sokoly	nebo	
já	třeba	s	mysliveckými	bardy.	To	byste	se	divili,	jak	jsou	
informováni.	 Od	 nich	 vím,	 kolik	 čeho	 na	 kterém	 honu	
střelili,	jaký	je	stav	srnčí	zvěře,	ale	i	jaká	byla	návštěva	na	
místních	plesech.	Už	si	to	nepamatuji	přesně,	ale	bylo	to	na	
každém	kolem	tří	set.	Já	sám	jsem	se	zúčastnil	sokolského	
a	hasičského.
	 Na	sokolském	plese	hrála	příkazská	kapela	Dragouni.	
Její	repertoár	všichni	známe,	a	 tak	při	známých	šlágrech	
jako	 např.	 „svařák“	 zpívá	 celý	 sál.	 Mně	 vyhovuje,	 že	
nehrají	často	polky	a	valčíky,	při	kterých	se	zpotíte,	jako	
byste	uběhli	deset	kilometrů.	No	zkrátka,	nám	mladým	se	
při	nich	dobře	 tančí.	 Já	 inspirován	videem,	které	mi	den	
předtím	poslal	kamarád,	na	kterém	víc	 jak	osmdesátiletí	
krasobruslaři	 Bělousová	 a	 Protopopov	 letos	 v	 lednu	
vystupovali	v	americké	lední	revui,	jsem	se	v	tanci	vyžíval	
na	 od	 nich	 odkoukaných	 odhazovaných	 figurách,	 jejich	
pověstnou	 spirálu	 smrti	 jsem	však	vynechal.	V	polovině	
plesu	měli	Sokoli	kulturní	vložku	–	mažoretky	v	mužském	

Tož nevim 

	 Tož	nevim,	 jak	nazvat	plk,	ve	kterém	se	chci	s	vámi	
podělit	 o	 zážitky	 z	 letošní	 zimy.	 Už	 několik	 let	 si	 před	
nadcházejícím	 zimním	 obdobím,	 jak	 ten	 velmi	 starý	
slovenský	bača,	říkám,	jestli	i	já	se	dožiju	té	jari.	Ale	jak	
vidíte,	dožil	 jsem	se.	A	když	se	v	předjaří	projdete	nebo	
na	 kole	 projedete	 blízkými	 lesy	 Litovelského	 Pomoraví	
s	 bílými	 pláněmi	 sněženek	 a	 bledulí,	 později	 bílými	
sasankami	 hajními,	 modrofialovými	 koberci	 dýměje		
a	plicníku	lékařského,	vlije	se	do	vašich	žil	nová	energie,	
nabuzená	probouzející	se	přírodou.	Letošní	zima	byla	na	
rozdíl	od	několika	předchozích	zim-nezim,	konečně	trochu	
taková,	 jakou	 si	 pamatuji	 z	 mého	 mládí,	 s	 množstvím	
sněhu	a	pořádnými	mrazy.	Ze	sněhu	jsem	měl	radost	jak	
malé	děcko,	ale	 jen	do	doby,	než	 jsem	musel	opakovaně	
odhrabovat	sníh	a	 říkal	 jsem	si,	panebože,	ať	už	nepadá.	
No	 a	 z	 pořádných	 mrazů	 jsem	 měl	 také	 radost	 hlavně	
proto,	že	se	poničí	přezimující	škůdci	na	zahrádkách.	Ale	
radost	 z	 pořádných	 mrazů	 skončila	 v	 okamžiku,	 kdy	 mi	
snacha	 přišla	 říct,	 že	 část	 brambor,	 které	 přechovávám	
v	 kůlně,	 aby	 v	 teplém	 sklepě	 nevyklíčily,	 podle	 mne	 po	
zkušenostech	 z	předchozích	 let	 polystyrenem	dostatečně	
zateplených,	 namrzla,	 a	 já	 tak	 do	 další	 sklizně	 musím	
konzumovat	nasládlé	brambory.	Ach	jo.
	 No	 a	 k	 zimnímu	 období	 patří	 plesová	 sezóna.		
V	 Příkazích	 jsou	 čtyři	 plesy:	 myslivecký,	 sokolský,	
hasičský	 a	 důchodcovský,	 na	 Hynkově	 dva:	 sokolský		
a	hasičský.	Bylo	období,	kdy	jsem	se	účastnil	skoro	všech	
plesů,	zval	jsem	na	ně	i	své	známé,	protože	za	jejich	úroveň	
jsem	se	nikdy	nemusel	stydět.	V	téměř	šedesáti	letech	jsem	
se	však	zbláznil	do	sjezdového	lyžování,	a	tak	mi	termíny	
našich	plesů	kolidují	s	termíny	mých	lyžařských	zájezdů	
v	 lednu	 do	 Francie	 a	 koncem	 února	 do	 Itálie.	 Prožívám	
vždy	 dilema,	 jestli	 dát	 přednost	 plesu	 před	 lyžováním.	
Ale	nakonec	se	vždy	rozhodnu	pro	lyžování.	No,	posuďte	
sami.	 Ve	 Francii	 mám	 jako	 víc	 než	 pětasedmdesátiletý	
stařík	 sedmidenní	 skipas	 zadarmo.	 Tak	 nejeďte	 tam.	
Tato	 vymoženost	 v	 Rakousku	 ani	 v	 Itáli	 není	 (doufám,	
že	 ji	moje	 favoritka	 francouzských	prezidentských	voleb	
Marine	Le	Pen	v	případě	svého	vítězství		nezruší).	Vlastně,	
setkal	 jsem	 se	 s	 tím	 i	 u	 nás.	 Když	 si	 moje	 partnerka	
koupila	nové,	 jejímu	razantnímu	stylu	jízdy	odpovídající	
tvrdší	 lyže,	donutila	mne,	že	 je	zajedeme	před	zájezdem	
do	 Francie	 odzkoušet.	 Zajeli	 jsme	 do	 Hluboček.	 Kolem	
tohoto	střediska	jezdím	pravidelně,	když	navštěvuji	svoji	
nemocnou	sestru	v	Hrubé	Vodě,	nikdy	jsem	se	však	na	toto	
středisko	 nebyl	 podívat.	 Teď	 však	 zírám,	 jak	 v	 Jiříkově	
vidění	 –	 krásné,	 vybavením	 se	 alpským	 blížící	 moderní	
lyžařské	 středisko	 s	 dvěma	 perfektně	 udržovanými	
širokými	sjezdovkami.	No,	a	co	mi	úplně	vyrazilo	dech,	
když	mi	pokladník,	podle	vzhledu	můj	vrstevník,	nabídl	
stařecký	 skipas	 zadarmo.	 A	 přitom	 mi	 říkal,	 jak	 se	
pětašedesátiletá	mladice	domáhající	se	stařeckého	skipasu	
rozčilovala,	že	přece	v	pětasedmdesáti	už	nikdo	nelyžuje.	

www.prikazy.cz
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podání.	 Smekám	 před	 nimi,	 téměř	 profesionální	 výkon.	
A	 jako	 umělci	 se	 z	 radosti	 z	 dlouhotrvajícího	 potlesku	
trochu	opili.	Ale	to	už	k	umělcům	patří.	A	pak	se	to	stalo.	
Na	 konci	 taneční	 série	 za	 mnou	 přišla	 asi	 pětatřicetiletá	
černovláska	 v	 	 krajkových	 černých	 šatech	 nad	 kolena	
s	 miskovskými	 proporcemi	 a	 krásnýma	 nohama.	 Že	 se	
jí	 líbí,	 jak	 tančím.	 Zaskočilo	 mne	 to.	 Ještě	 nikdy	 mne	
nikdo	 za	 šedesát	 let,	 které	 uplynuly	 od	 mých	 tanečních,	
za	mé	taneční	schopnosti	nepochválil.	A	teď	pochvala	od	
této	 krásné	 sexy	 ženy.	Trémou	 mi	 vyschlo	 v	 krku	 a	 ani	
už	nevím,	co	 jsem	ze	sebe	vykoktal.	 I	 já	 ji	 sledoval,	 její	
tanec	 byl	 plný	 temperamentu,	 měla	 však	 k	 sobě	 k	 tanci	
málo	talentovaného	partnera.	Napadlo	mne,	jak	vzrušující	
by	bylo	si	s	ní	zatančit	nějaký	ploužák.	Ale	neriskl	jsem	to.	
Pravděpodobně	bych	dostal	do	čenichu	od	jejího	partnera	
a	 doma	 měl	 možná	 i	 tichou	 domácnost.	 Tu	 paní	 jsem	
nikdy	 neviděl,	 není	 ani	 klientkou	 v	 mé	 ordinaci.	 Když	
jsem	 se	 opatrně	 vyptával,	 jestli	 ji	 někdo	 nezná,	 nikdo		
o	ní	nic	nevěděl.	Připadal	jsem	si	jak	ten	princ	v	pohádce	
o	Popelce.
	 Na	 hasičský	 ples	 jsme	 přišli	 s	 mírným	 zpožděním		
a	 skoro	 jsme	 si	 neměli	 kam	 sednout.	 Až	 se	 nad	 námi	
smiloval	místostarosta	a	my	se	vmáčkli	k	jejich	stolu.	Na	
plese	hrála	mně	neznámá	kapela,	pravidelně	střídali	lidovky	
s	modernou.	Když	jsem	při	nich	chtěl	zkusit	ty	odhazované	
figury,	 zahlédl	 jsem	 káravý	 pohled	 našeho	 místostarosty		
a	do	konce	plesu	jsem	se	krotil.	Zkrátka	autocenzura.	Také	
naši	hasiči	měli	na	plese	kulturní	vložku.	Pět	přerostlých,	
řekl	bych	statných,	trpaslíků	na	jevišti	předvádělo	parodii	
na	 všem	 dobře	 známý	 akt,	 kdy	 velké	 naběračky	 při	
určitém	pohybu	bily	v	rytmu	hudby	do	velkých	smažících	
pánví.	Zůstává	pro	mne	záhadou,	jak	to	všechno	ovládali.	
Budu	se	muset	zeptat	v	místní	zelenině;	její	vedoucí	toto	
komické	vystoupení	údajně	připravila.	Na	hasičském	plese	
jsem	vypil	12	koksů.	Je	to	místní	specialita.	Kostka	cukru	
se	 zrnkem	 kávy	 a	 kouskem	 citronu	 se	 zalije	 rumem.	To	
za	 mého	 mládí	 jsem	 jich	 vypil	 až	 35.	 Už	 nic	 nesnesu.	
Dvanáct	koksů	a	k	tomu	necelá	sedmička		červeného	vína	
a	mám	opičku	ve	fázi	hlasitého	zpěvu	oplzlých	písní.	Když	
jsem	tam	stál	ve	frontě	na	zmíněné	koksy,	zaslechl	jsem,	
jak	si	skupina	asi	třicetiletých	výrostků,	kteří	seděli	přímo	
pod	 jevištěm,	 vykládá,	 jak	 se	 ta	 šarmantní	 zpěvačka	 při	
představení	několikrát	převlekla.	Podle	jednoho	si	dokonce	
vyměnila	 i	 spodní	 prádlo	 ve	 stejném	 odstínu	 jako	 šaty.	
Jeden	dokonce	tvrdil,	že	žádné	spodní	prádlo	neměla.	To	
ale	nemohu	potvrdit,	protože	ti	mladíci	by	mne	pod	jeviště	
určitě	nepustili.	A	 já	 si	pořád	 říkal,	že	nějak	málo	 tančí.		
Z	 obou	 plesů	 jsme	 odešli	 vždy,	 až	 hudba	 přestala	 hrát,	
tedy	někdy	po	druhé	hodině,	to	už	jsme	tancovali	dokonce		
v	zimních	kabátech.	To	proto,	že	poslední	skladby	bývají	
ty	 nejlepší	 a	 také	 proto,	 že	 v	 našem	 věku	 nikdy	 nevíte,	
jestli	právě	tento	ples	není	pro	vás	už	plesem	posledním.		
A	tož	se	mňéte	a	ožévéte	si	ževota,		dokuď		mužete.

Váš Standa Kovář

Zima jela ze vsi

	 Členové	národopisného	souboru	Pantla	a	jeho	příznivci		
v	 neděli	 2.	 dubna	 vynesli	 za	 dědinu	 Smrtku	 –	 Moranu		
a	její	hořící	postavu	utopili	v	rybníčku.	Dělali	to	snaživě,	
ale	přesto	se	letos	paní	Zima	nechce	své	vlády	vzdát	ani	
po	Velikonocích.

Respektování zákazu vjezdu do areálu 
mateřské školy!

	 Na	 plotě	 u	 vchodu	 do	 areálu	 mateřské	 školy	 je	
značka	se	zákazem	vjezdu.	Drtivá	většina	motoristů	 ji	
respektuje,	chová	se	podle	platných	zákonných	norem,	
nemá	 problém	 odstavit	 svoje	 auto	 na	 parkovišti	 před	
vjezdem	a	těch	několik	kroků	dojít.	
	 Do	 areálu	 mohou	 vjíždět	 pouze	 sanitní	 vozy,	
invalidé,	či	vozidla,	která	je	přivážejí,	personál	ordinací	
lékařů	a	mateřské	školy,	zásobování	mateřské	školy,	či	
školní	kuchyně.	

	 Bohužel,	jsou	mezi	námi	i	takoví,	kteří	tento	zákaz	
pravidelně	porušují	a	zajíždějí	až	ke	vchodu	do	mateřské	
školy.	 Ani	 domluva	 moc	 nepomohla,	 porušují	 tento	
zákaz	i	nadále,	a	proto	jsme	požádali	o	spolupráci	policii	
České	 republiky,	 která	 může	 porušování	 dopravních	
značek	pokutovat.

 Vedení obce důrazně upozorňuje osoby, kterých 
se to týká, že pokud svoje chování nezmění a budou 
opakovaně přistiženi, že do areálu vjíždějí, si za ně 
ponesou následky.

starosta

www.prikazy.cz
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Odkrytá tajemství éry lidu popelnicových 
polí v katastru Příkaz

	 Příkazy	u	Olomouce	patří	k	těm	obcím,	které	se	mohou	
pyšnit	velkým	množstvím	pravěkých	nálezů,	a	to	jak	přímo	
z	obce,	tak	i	z	nejbližšího	okolí.	Díky	výhodné	geografické	
poloze	 i	 vhodným	 klimatickým	 podmínkám	 evidujeme		
z	příkazského	katastru	pravěké	nálezy	už	z	doby	kamenné		
a	osídlení	pokračovalo	v	navazující	době	bronzové	i	želez-	
né.	První	archeologické	nálezy	byly	získány	již	na	konci	
19.	století	jedním	z	„otců	moravské	archeologie“	MUDr.	
Jindřichem	 Wanklem.	 Aktivně	 archeologické	 památky	
zachraňoval	také	místní	amatérský	badatel	p.	Josef	Svozil,	
který	svou	sbírku	ochotně	předal	do	Vlastivědného	muzea	
v	 Olomouci.	 Budiž	 tak	 tento	 příspěvek	 připsán	 jeho	
věčné	památce	a	připomínkou	 jeho	záslužné	činnosti,	za	
kterou	 jsou	mu	vděčni	 jistě	nejen	odborníci,	ale	 i	místní	
občané,	kteří	se	hrdě	hlásí	k	„nejstarším	kořenům“	svého	
rodného	kraje.	V	tomto	příspěvku	se	zaměříme	na	nálezy	
komplexu	 lužických	 popelnicových	 polí.	 Tento	 název	 je	
odvozen	od	rozsáhlých	žárových	pohřebišť,	na	nichž	byly	
spálené	pozůstatky	mrtvých	i	s	osobní	výbavou	ukládány	
do	 keramických	 nádob,	 obvykle	 nazývaných	 popelnice.		
Jedná	 se	 o	 kulturní	 fenomén	 objevující	 se	 ve	 střední	

Evropě	po	celou	mladší	i	pozdní	dobu	bronzovou	(1250	–	
800/750	př.	n.	l.)	a	tento	zvyk	pokračuje	i	v	následné	starší	
době	 železné	 (cca	 800/750	 –	 450/400	 let	 př.	 n.	 l).	 Nyní	
však	již	k	samotným	archeologickým	lokalitám	a	nálezům	
z	období	éry	lidu	popelnicových	polí	v	katastru	Příkaz.	Na	
katastrálním	území	Příkaz	jsou	bezpečně	doložena	alespoň	
dvě	„popelnicová“	(tj.	žárová)	pohřebiště.	V	 letech	1921	
–	1938	zachraňoval	„obsahy“	ničených	hrobů	v	humnech	
na	severním	okraji	obce	výše	jmenovaný	J.	Svozil.	V	jeho	
sbírce	se	dochovalo	celkem	47	nádob,	z	nichž	lze	sestavit		
3	 hrobové	 celky	 náležící	 do	 mladší	 až	 pozdní	 doby	
bronzové	 kultury	 lužických	 popelnicových	 polí	 (dále	
i	 KLPP).	 Střep	 ze	 starší	 doby	 železné	 může	 naznačovat	
možnost	 přežívání	 pohřebiště	 do	 tohoto	 období.	 V	 roce	
1932	 daroval	 J.	 Svozil	 muzeu	 popelnici,	 kterou	 vyoral	
na	 parcele	 č.	 422	 v	 trati	 „Koroužné	 díly“.	 Třetí	 žárové	
pohřebiště	 se	 bude	 pravděpodobně	 nacházet	 v	 trati	
„Měřičné“,	kde	J.	Svozil	vykopal	roku	1933	žárový	hrob	
s	popelnicí,	která	je	dnes	nezvěstná.	Moravský	archeolog	

Vítání dětí

	 Dne	 2.4.2017	 se	 v	 obřadní	 síni	 OÚ	 Příkazy	 konalo	
slavnostní	vítání	nových	občánků.	Do	pamětní	knihy	obce	
Příkazy	byly	zapsány	tyto	děti:
	 Jan	Jaroš
	 Veronika	Vidová
	 Michal	Tóth
	 Lukáš	Sigmund
	 Šimon	Vachutka

Jindřich	Nekvasil	lokalizuje	tento	nález	do	trati	„Muškáty“.	
Keramiku	z	období	éry	lidu	popelnicových	polí	najdeme	
mezi	 povrchovými	 sběry	 v	 trati	 „Pižmáky“,	 a	 to	 z	 celé	
plochy	návrší.	Jen	podle	starších	zpráv	lze	usuzovat,	že	se	
mezi	Příkazy	a	Náklem	nacházelo	snad	další	pohřebiště,	
ovšem	jeho	kulturní	příslušnost	není	 jasná.	 Jiné	archivní	
prameny	 popisují	 žárové	 „popelnicové“	 hroby	 z	 pozdní	
doby	 bronzové	 KLPP	 v	 poloze	 „Hliníku“	 v	 příkazském	
katastru.

Tomáš Přidal

Plán akcí

KVĚTEN
		3.	5.	 (st)	 Hanácké	kroje	(jejich	spravování	s	p.	Broňou	
	 	 Millou)
		6.	5.	 (so)	 Střelby	MS	na		„Safari“	
14.	5.	 (ne)	 Májový	koncert	ke	DNI	MATEK	v	17.00	hod.
20.	5.	 (so)	 1.	okrskové	kolo	hasičské	soutěže	
	 	 -	SDH	Hynkov
20.	5.	 (so)	 Zájezd	na	Lašsko	-	Štramberk
27.	5.	 (so)	 Kácení	máje	
	
ČERVEN		
		3.	6.	 (so)	 BALÚFEST			-	Rybníček	
10.	6.	 (so)	 Malá	kopaná	–	noční		turnaj		na	Hynkově
11.	6.	 (ne	 Dětský	den	–	Sokol	Příkazy
14.	6.	 (st	)	 Zájezd	seniorklubu		
16.	6.	 (pá)	 ROKOTÉKA	–	Sokol	Příkazy
24.	6.	 (so)	 Malá	kopaná	–	turnaj	v	Příkazích
30.	6.	 (pá)	 První	letní	karneval

www.prikazy.cz
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Známe svou obec?

Socha sv. Jana Nepomuckého v Příkazích

	 Dobrý	den,
	 ráda	bych	Vás	požádala	o	pomoc.	Včera	jsme	se	vydali	
spolu	 s	 páterem	 Miroslavem	 Heroldem	 z	 řádu	 Jezuitů	
mapujícím	sochy	sv.	Janů	Nepomuckých	(Čechy,	Morava,	
Dolní	 Rakousy,	 Bavorsko)	 po	 okolí	 Olomouce	 (Příkazy,	
Chudobín,	Litovel,	Bouzov,	Střížov,	Ludéřov,	Drahanovice,	
Loštice),	 abychom	 vyfotili	 a	 něco	 se	 dozvěděli	 o	 so-		
chách	 sv.	 Janů	 v	 nejbližším	 okolí.	 Našli	 jsme	 jich	 asi	
11,	 nicméně	 se	 nám	 ani	 po	 mnoha	 dotazech	 na	 domácí	
obyvatele	 nepodařilo	 najít	 sochu	 sv.	 Jana	 Nepomuckého	
v	 Příkazích.	 Chtěla	 jsem	Vás	 požádat	 o	 radu,	 pokud	 by	
Vás	 to	 neobtěžovalo,	 kde	 sv.	 Jana	 v	 Příkazích	 můžeme	
při	příští	návštěvě	Příkaz	najít,	 chtěli	bychom	ho	vyfotit	
včetně	nápisů.	Moc	by	nám	to	pomohlo.

Děkuji	za	Váš	čas	a	přeji	hezkou	neděli
Bc. Pavla Ondráková

	 Tento	 email	 poslala	 paní	 Ondráková	 do	 skanzenu,	
odkud	se	 jí	dostalo	uspokojivé	odpovědi:	Socha	sv.	Jana	
Nepomuckého	se	nachází	naproti	pekárny	u	staré	kovárny	
vedle	říčky	Cholinky.

	 Možná,	že	ani	vy	nevíte,	kde	ten	či	onen	objekt	najít.	
Měli	jsme	možnost	se	s	naší	vesnicí	seznámit	při	několika	
poznávacích	vycházkách	s	panem	Boleslavem	Vacou.	Tato	
příležitost	s	ním	už	bohužel	nenastane,	ale	jsou	pořízeny	
filmové	záznamy,	z	nichž	lze	čerpat.	Bývají	promítány	při	
setkáních	s	kamerou	nebo	je	lze	půjčit	si	v	místní	knihovně.

	-MBM-

Spolek Přátelé Hanáckého skanzenu  
byl založen

	 Dne	21.	03.	2017	se	v	salonku	Záloženského	domu	sešlo	
18	nadšenců	za	účelem	založení	spolku	Přátelé	Hanáckého	
skanzenu.	 Cílem	 tohoto	 uskupení	 je	 zlepšit	 fungování	
skanzenu	 a	 udělat	 z	 něj	 důstojné	 muzeum	 zemědělství	
na	Hané,	což	byl	prvotní	záměr	jeho	zakladatelů.	Dalším	
důvodem	pro	 jeho	založení	 jsou	možnosti	získání	dotací	
na	 pořádání	 různých	 společenských	 a	 kulturních	 akcí,	
které	 současný	 grantový	 systém	 nabízí.	 Spolek	 by	 měl	
být	rovněž	jakýmsi	poradním	orgánem	současného	vedení	
Hanáckého	 skanzenu,	 ale	 také	 obce.	 Členství	 v	 něm	 je	
dobrovolné,	 roční	 příspěvek	 na	 činnost	 činí	 100,-	 Kč	 za	
jednoho	člena	a	rok.	
Do	 vedení	 spolku	 byli	 zvoleni	 Ing.	 Zbyněk	 Žůrek	 -		
předseda,	Mgr.	Jaromír	Vachutka,	Ph.D.	–	místopředseda,	
Zdenka	Zbořilová	–	hospodář.	
Všichni,	kteří	by	se	chtěli	do	tohoto	spolku	přihlásit,	tak	
budou	 vítáni.	 Mohou	 tak	 učinit	 na	 další	 schůzi,	 která	
se	 uskuteční	 dne	 18.	 05.	 2017	 od	 18	 hodin	 v	 klubovně	
Záloženského	domu.

	 Již	dříve	jste	byli	informováni,	že	obec	navázala	užší	
spolupráci	 s	 Národním	 památkovým	 ústavem	 se	 sídlem	
v	 Kroměříži,	 vlastníkem	 tohoto	 souboru	 staveb	 lidové	
architektury.	Ve	 stejný	den,	 jako	byl	 založen	 spolek,	 tak	

ředitel	NPÚ,	pan	Ing.	Jan	Slezák	jmenoval	Radu	ředitele,	
která	by	měla	 rozhodnout	o	dalším	osudu	a	programové	
náplni	 tohoto	zařízení.	Čas	ukáže,	 jak	se	tato	rada	svého	
úkolu	zhostí		a	jak		moc	se		podaří	naplnit	to,	co	je	napsáno	
ve	smlouvě	o	spolupráci.	
	 Vzniklý	 spolek	 bude	 jakousi	 prodlouženou	 rukou	
vedení	obce	 a	vlastně	nás	všech,	 kterým	není	neutěšený	
stav	 „našeho“	 skanzenu	 lhostejný	 	 a	 volají	 po	 radikální		
změně	fungování	tohoto	zařízení.	
	 Letošní	 velikonoční	 jarmark	 ukázal,	 že	 skanzen	 má	
v	 sobě	 veliký	 potenciál	 a	 pokud	 se	 spojí	 dobré	 nápady	
s	 nadšením	 a	 pílí	 šikovných	 lidí,	 tak	 se	 dílo	 podaří.	
Veliké	poděkování	za	jeho	zorganizování	a	přípravu	patří	
děvčatům	 ze	 skanzenu,	 kulturní	 komisi	 a	 také	 obecním	
zaměstnancům.	Povzbudivé	je	také	to,	že	letos	na	jarmark	
přišlo	asi	200	obyvatelů	naší	obce	z	celkového	počtu	asi	
800	návštěvníků,	což	je	veliký	nárůst	oproti	minulosti.

starosta

www.prikazy.cz



Seniorklub pokračuje i letos úspěšně ve 
své činnosti

	 Dne	 18.ledna	 zahájil	 letos	 seniorklub	 své	 pravidelné	
středeční	 schůzky.	 Na	 prvním	 letošním	 setkání	 jsme	 si	
symbolicky	 připili	 především	 na	 zdraví	 a	 přivítali	 jako	
tradičně	starostu	obce	pana	Jaroslava	Sívka	s	místostarostou	
panem	Jožkou	Škrabalem.	Dozvěděli	jsme	se	od	nich,	co	
vedení	obce	plánuje	a	připravuje	v	roce	2017.

	 A	 pak	 již	 každý	 týden	 následoval	 pestrý	 program.	
Do	 konce	 měsíce	 března	 se	 v	 klubovně	 místního	 hotelu	
Záložna	 vystřídala	 celá	 řada	 přednášejících	 s	 velmi	
zajímavým	 programem.	 Seznámili	 jsme	 se	 například		
s	několika	vzdálenými	státy,	jako	jsou	Island,	Írán	a	Ban-	
gladéš.	Přednášky	byly	s	ukázkou	nepřeberného	množství	
fotografií	 a	měly	velký	úspěch	 a	 zasloužený	 ohlas.	 Jako	
další	 téma	 byla	 i	 přednáška	 o	 jarních	 přípravách	 na	
zahrádkářskou	sezonu	s	možností	nákupu	semen,	postřiků	
a	drobného	nářadí.	Ke	konci	měsíce	března	nás	navštívil	
litovelský	spisovatel	pan	Petr	Linduška	 -	kovaný	Hanák.	
A	účastníci	jeho	vystoupení	se	nasmáli	a	bavili	určitě	lépe,	
než	u	sledování	nekonečných	seriálů,	které	nabízejí	naše	
televizní	stanice.

	 Pro	 zpestření	 jsme	 uskutečnili	 i	 několik	 „výjezdů“.	
Společně	jsme	navštívili	Vlastivědné	muzeum	v	Olomouci	
a	 jeho	 výstavu	 věnovanou	 císaři	 Františku	 Josefovi.	
Zúčastnili	 jsme	se	oslavy	MDŽ	ve	Skrbeni	a	Josefovské	
zábavy	v	Křelově,	které	byly	spojeny	s	hudbou	a	tancem.	

	 Nakonec	se	samozřejmě	musím	zmínit	o	naší	největší	
akci,	a	tou	je	tradiční	ples	seniorů.	Letos	se	uskutečnil	již	
po	šestnácté	v	odpoledních	hodinách	dne	25.února.	Členky	
klubu	 napekly	 chutné	 vdolečky,	 sponzoři	 nás	 podpořili	
více	jak	devadesáti	cenami	do	tomboly	(všem	sponzorům	
upřímně	děkuji),	pracovníci	hotelu	Záložna	zajistili	kvalitní	
občerstvení.	K	tanci	a	poslechu	výborně	hrála	skupina	EŠI	
band.	 Odpoledne	 bylo	 zpestřeno	 tanečním	 vystoupením	
členek	 našeho	 klubu	 a	 vystoupením	 místních	 sokolů	 se	
svojí	formací	„Okresní	přebor“.	Potlesk	za	jejich	výkony	
nebral	konce.	Je	jen	škoda,	že	se	tohoto	plesu	nezúčastnilo	
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Velikonoce v Hanáckém skanzenu

	 S	 mnohými	 z	 Vás,	 čtenářů,	 jsme	 se	 osobně	 setkali	
druhou	dubnovou	neděli	na	předvelikonočním	jarmarku	ve	
skanzenu.	Za	všechny,	kteří	slavnost	pořádali	a	připravili,	
bychom	 Vám	 chtěli	 poděkovat.	 Tak	 tedy	 –	 děkujeme!	
Vždyť	 Vás,	 návštěvníků,	 přišlo	 skoro	 osm	 set,	 z	 toho	
čtvrtina	z	Příkaz!	Sluníčko,	které	nás	odpoledne	na	chvilku	
rozehřálo,	snad	i	pomohlo	odlehčit	tomu,	že	za	prostorem	
kuchyně	probíhají	stavební	práce	–	chystáme	tam	pro	Vás	
ještě	tuto	sezonu	funkční	chlebovou	pec	a	kachlová	kamna,	
tak,	jak	v	těchto	místech	kdysi	opravdu	stávala.	Všechny	
čerstvé	stavební	úpravy	na	obytné	části	skanzenu	mají	za	
cíl	navrátit	 tuto	usedlost	co	nejvíce	do	podoby,	kdy	byla	
vystavěna,	tj.	do	r.	1875,	a	snad	jste	si	všimli,	jak	se	nám	to	

postupně	daří.	Pětiletá	
stavba	 by	 měla	 právě	
v	 letošním	 roce	 kon-	
čit,	což	provozu	areálu		
silně	uleví	a	pocit	z	něj		
dozajista	 ještě	 více		
zpříjemní.	 Děkujeme	
také	 mnoha	 obyvate-		
lům	 obce,	 kteří	 nás	
těší	a	podporují	svými	
slovy	o	tom,	jak	se	jim	
první	 akce	 letošního	
roku	u	nás	líbila.

Vilém Švec

více	našich	spoluobčanů.	Tento	ples	pořádáme	každý	rok	
a	není	určen	jen	pro	členy	klubu,	ale	i	širokou	veřejnost.		
A	 tak	 vás	 všechny	 srdečně	 zvu	 a	 chci	 přivítat	 na	 plese		
v	příštím	roce.	

	 A	 co	 nás	 ještě	 do	 začátku	 léta	 čeká?	 Je	 to	 několik	
pravidelných	společných		středečních	setkání	a	zajímavých	
přednášek.	 Pololetí	 ukončíme	 velkým	 celodenním	
zájezdem	 za	 památkami	 a	 zajímavostmi	 do	 oblasti	
Javorníku	a	Bruntálu,	který	uskutečníme	14.června.	

Jaromír Tomanec

www.prikazy.cz
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Kulturní komise při Radě obce Příkazy vás zve na 

ZÁJEZD dne 20. 05. 2017
do ŠTRAMBERKA

Program:
  6.50 hod - sraz před Záloženským domem
  7.00 hod - odjezd od Záložny 
  8.45 hod - příjezd do Štramberka 
  9.00 hod - prohlídka Národního sadu - Jeskyně Šipka, zvonička
10.30 hod - občerstvení v cukrárně  „U Hezouna“
11.00 hod - návštěva  Botanické zahrady 
12.20 hod - nákup štramberských uší, odjezd na oběd
12.30 hod - oběd
13.30 hod - odjezd do města, prohlídka Horní Bašty 
14.00 hod - výstup na Zámecký vrch: rozhledna Trúba – 180
   schodů, Vstupné: Dospělí: 40 Kč, Děti, senioři: 20 Kč
15.00 hod - odchod na náměstí
Zde je možnost navštívit:
Muzeum ve Štramberku a Muzeum Zdeňka Buriana.
Vstupné (společné s expozicí Zd. Buriana): Dospělí: 50 Kč, děti 
do 6 let: zdarma. Děti, studenti, senioři, ZTP: 20 Kč

Panoptikum a Muzeum loutek (ze sbírky Milana Knížáka)
Vstupné: Dospělí: 50 Kč, děti do 6 let ZDARMA, děti do 12 let, 
studenti, důchodci 30 Kč

Jaroňkovu Galerii
AQUA TERRA
Vstupné: Dospělí: 25 Kč, studenti, důchodci, ZTP 20 Kč, ZTP/P + 
průvodce zdarma

18 – 20 hod - odjezd do Příkaz 

 V případě nepříznivého počasí dáme přednost zpočátku 
muzeím; snad se vyčasí a budeme moci vydat se i mimo ně.

 Na zájezdu se budeme pohybovat většinou pěšky  
v kopcovitém terénu – DOBRÉ BOTY!!! DALEKOHLEDY!!!

 Kdo raději pozoruje, je možno sledovat dění ve městě  
z předzahrádek místních kavárniček.

Činnost TJ Sokola Příkazy

	 „A	 je	 to	 tady“,	 tímto	heslem	 jsme	mohli	 odstartovat	
demolici	 stávajících	 šaten,	 která	 probíhala	 od	 druhého	
březnového	 víkendu.	 Po	 několikaletých	 teoretických	
plánech	a	bavení	se	o	projektu	vybudování	nových	šaten	
v	rámci	druhé	etapy	přestavby	na	hřišti,	jsme	se	konečně	
dočkali.	Pro	ty,	co	by	nevěděli,	první	etapa	byla	vybudování	
nových	 sociálních	 zařízení.	V	 sobotu	 11.3.2017	 jsme	 se	
ve	vysokém	počtu	(přes	30	lidí)	sešli	na	brigádě	na	hřišti.	
Během	 jednoho	dne	 jsme	vynosili	všechny	věci	 z	 šaten,	
starého	kiosku,	skladu	a	věže,	vybouchali	futra	od	dveří,	
zbavili	se	luxferů	a	oken,	střešní	krytiny	a	trámů.	Brigádu	
hodnotíme	velice	pozitivně,	co	do	počtu	účastníku,	tak	i	co	
se	týče	odvedené	práce.	Další	dny	potom	ještě	někteří	naši	
členové	pomohli	 s	vykopáním	dlažby	v	chodníku	kolem	
zděných	 částí	 a	 dalších	 potřebných	 věcí	 před	 samotnou	
demolicí	obvodových	zdí.	V	pátek	17.3.	a	v	sobotu	18.3.	
potom	 přijela	 těžká	 technika,	 která	 zdi	 zbourala.	 Sutiny	
byly	 odvezeny	 do	 družstva,	 další	 materiál	 byl	 roztříděn	
do	 příslušných	 kontejnerů	 či	 odvezen	 do	 nebezpečného	
odpadu.	Na	konci	března	došlo	k	vylití	základů	pro	novou	
budovu	a	na	začátku	dubna	se	začalo	stavět.	Snad	půjde	
stavba	pěkně	od	ruky	a	my	budeme	moct	nové	zázemí	co	
nejdříve	využívat.

	 V	 měsíci	 březnu	 proběhla	 i	 valná	 hromada	 našeho	
spolku,	zúčastnilo	se	jí	54	členů	a	6	hostů.	Bylo	zhodnoceno	
hospodaření,	 činnosti	 všech	 fotbalových	 oddílů,	 činnost	
sportu	 pro	 všechny,	 nechyběla	 ani	 revizní	 zpráva	 nebo	
kontrola	 splněných	 úkolů	 za	 loňský	 rok,	 byly	 oceněny	
dlouholeté	cvičitelky	dětí,	které	ukončily	svou	cvičitelskou	
kariéru	a	poslechli	jsme	si	také	zdravice	našich	hostů.
	 Od	prvního	dubnového	víkendu	nám	začala	i	jarní	část	
sezóny	2016/2017.	Rozpis	zápasů	našeho	A	i	B	mužstva	
jsme	přikládali	v	minulém	čísle	příkazského	zpravodaje,	
najdete	ho	samozřejmě	 i	na	našich	webových	stránkách.	
Na	 konci	 měsíce	 dubna,	 v	 sobotu	 29.4.	 vás	 zveme	 i	 na	
soutěž	mladších	a	starších	benjamínků,	 turnaje	se	budou	
konat	na	hřišti	TJ	Sokola	Příkazy.	Starší	benjamínci	budou	
hrát	svůj	 turnaj	od	 	9	hodin	a	 ti	mladší	potom	od	12:30.	
Stále	probíhá	také	cvičení	dětí,	a	to	každé	pondělí.	Mladší	
děti	cvičí	od	16	hodin,	starší	od	17	hodin.

Za TJ Sokol Příkazy Kateřina Hrubá

www.prikazy.cz



JAK POSTUPOVAT PŘI VÝMĚNĚ ŘIDIČSKÉHO PRŮKAZU (ŘP)?
V průběhu roku 2017 ve zvýšené míře vyprší platnost řidičských průkazů, protože v roce 2007 bylo v České republice vydáno historicky 

nejvíce ŘP s desetiletou platností. Nejsilnějšími měsíci byly březen, srpen, říjen a listopad. Konkrétně v působnosti Magistrátu města 
Olomouce se bude týkat výměna řidičských průkazů více než 12 tisíc řidičů. Proto doporučujeme držet se níže uvedeného postupu:

1. Nejprve zkontrolujte dobu platnosti vašeho ŘP
Řidičské průkazy pro skupiny vozidel A–B (včetně B+E) jsou vydávány s platností na dobu 10 let. U všech ostatních skupin vozidel (C–D) 

je platnost řidičského průkazu od 19. ledna 2013 omezena pouze na dobu 5 let. Konkrétní datum platnosti vašeho ŘP 
je uvedeno na řádku 4b. – viz. foto. O výměnu ŘP je možné požádat již 3 měsíce před skončením jeho platnosti.

2. Kde mohu podat žádost o výměnu ŘP?
Osobně se dostavíte na příslušný obecní úřad obce s rozšířenou působností, v jejímž správním obvodě máte hlášen trvalý pobyt – našem 

případě na Magistrát města Olomouce, odbor agendy řidičů a motorových vozidel, budova Vejdovského 2, pracoviště ve 2. patře, 
kde úřednice na přepážce vytiskne vaši žádost o výměnu ŘP, kterou musíte vlastnoručně podepsat. Elektronické podání žádosti není možné.

3. Kdy se mohu dostavit na příslušné pracoviště magistrátu? 
V pracovní dny s výjimkou pátku v těchto úředních hodinách: 

ÚŘEDNÍ HODINY
Po 8.00–12.00 13.00–17.00 hod.
Út 8.00–12.00 13.00–15.30 hod. 
St 8.00–12.00 13.00–18.00 hod.
Čt 8.00–12.00 13.00–15.30 hod. 

DOPORUČUJEME NAŠIM KLIENTŮM K VYŘÍZENÍ ŘP VYUŽÍVAT TAKÉ MÉNĚ VYTÍŽENÝCH ÚŘEDNÍCH 
HODIN V ÚTERÝ A VE ČTVRTEK, POPŘ. PRODLOUŽENÝCH ÚŘEDNÍCH HODIN VE STŘEDU.

4. Je možné rezervovat si čas prostřednictvím on-line objednávkového systému?
Ano, máte možnost elektronického objednání přes internet

http://www.olomouc.eu/urad-online/rezervace-na-prepazky. Kapacita pro on-line objednávky je však omezena, 
proto v době zvýšeného počtu žadatelů o výměnu ŘP tak musíte učinit s dostatečným časovým předstihem.

5. Jaké doklady musím přinést s sebou?
Stávající řidičský průkaz, platný doklad totožnosti (občanský průkaz, popřípadě cestovní pas s potvrzením o obvyklém bydlišti), 

1x fotografi i (formát 3,5 x 4,5 cm) odpovídající současné podobě žadatele o výměnu ŘP. 

6. Jak dlouhá je lhůta pro výměnu ŘP a jak vysoký je správní poplatek?
Výměna ŘP, kterým končí platnost a nedochází u nich k žádné jiné změně údajů, se provádí bezplatně ve lhůtě 20 dnů. 

Za vydání nového ŘP ve zkrácené lhůtě 5 pracovních dnů se hradí správní poplatek 500 Kč. 
Lze ho uhradit v hotovosti či platební kartou v pokladně přímo v objektu Vejdovského 2, Olomouc.

7. Kdy a kdo může vyzvednout nový ŘP?
Zda je váš ŘP připravený k vyzvednutí lze zjistit on-line prostřednictvím webové stránky

http://www.olomouc.eu/urad-online/stavy-zadosti/ridicske-prukazy . 
Převzít nový ŘP můžete osobně (předkládáte platný doklad totožnosti, odevzdáváte stávající řidičský průkaz) nebo váš zmocněnec 

(předkládá ověřenou plnou moc, svůj platný doklad totožnosti a odevzdává váš stávající ŘP). Pro vyzvednutí nového ŘP platí úřední hodiny 
uvedené v bodě 3 a rovněž možnost využití on-line objednávkového systému – viz. bod 4.

V PŘÍPADĚ POTŘEBY SE MŮŽETE DOTAZOVAT TELEFONICKY NA ČÍSLECH 585 513 724, 585 513 734.
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